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Jen co jsme se otřepali z epidemie 
koronaviru a  jeho dopadů na společnost, 
ekonomiku a  veřejné rozpočty, musíme se 
popasovat s dalším velkým problémem. Jedná 
se o  drahé energie, které mají významný 
přímý i nepřímý vliv na rozpočet městské 
části a  příspěvkových organizací. Navzdory 
těmto úskalím se nám ale v  připravovaném 
návrhu rozpočtu na rok 2023 opět podařilo 
zajistit finanční zdroje jak na provoz, tak 
hlavně na potřebné investice do obecního 
majetku. Odpovídá tomu i poměr investičních 
výdajů v  rozpočtu ve výši téměř 55 procent 
celého rozpočtu. Dovolte mi nyní nastínit 
nejpodstatnější faktory rozpočtu schváleného 
na prosincovém zasedání zastupitelstva.

Rozpočet městské části jsme se opět 
snažili sestavit maximálně zodpovědně, se 
snahou o zajištění dosavadní kvality a rozsahu 
poskytovaných veřejných služeb. Díky 
našetřeným finančním přebytkům z minulých 
let, úspěšnému hospodaření městské části ve 
vedlejší  hospodářské činnosti a  naší úspěšné 
snaze při získání speciálního balíku financí na 
obnovu obecního bytového fondu bylo opět 
možné sestavit silný a proinvestiční rozpočet. 

Celkové výdaje v rozpočtu na rok 2023 činí 
přes 222 mil. Kč. Nejvíce oproti minulému roku 
posílila oblast bydlení a  komunálních služeb. 
V  novém roce dojde například k  významné 
regeneraci bytového fondu nebo 
k  dokončení rekonstrukce areálu bývalého 
pivovaru. Další významné zvýšení proběhne 
v oblasti školství, která dlouhodobě patří mezi 
naše priority. Jedná se zejména o investice do 
školských budov a  jejich vybavení, ale také 
o  zvýšení provozních prostředků z  důvodu 
cen energií a jejich dopadu na zřizované školy 
a  školky.  Snažíme se v  tomto ohledu řešit 
a  zachovat co nejlepší podmínky pro naše 
žáky a učitele. Dojde také k menšímu posílení 
kultury či sportu, což se například projeví 
v rekonstrukci hřišť či nových herních prvcích 
nebo podpoře kulturních akcí v  městské 
části. Dílčí zvýšení výdajů tradičně doznala 

oblast dopravy, kde jsme zvýšili prostředky 
na čištění komunikací ve správě městské 
části. Mezi výdajově nejsilnějšími odvětvími 
rozpočtu zůstávají i nadále místní správa 
a ochrana životního prostředí, kde míří nejvíce 
peněz přímo do oblasti údržby zeleně nebo 
oprav a údržby zejména mobiliáře v zeleni.   

Celkové příjmy jsou naplánovány ve 
výši 120,5 mil. korun, což je o  téměř 20 mil. 
korun více, než bylo schváleno v  rozpočtu na 
rok 2022. Příjmovou stránku i letos nejvíce 
ovlivňují získané transfery z  ostatních 
veřejných rozpočtů. Pro rok 2023 se podařilo 
zajistit o  více než 9 mil. Kč více z  rozpočtu 
města Brna v rámci neinvestičních transferů, 
a v rámci investičních transferů to je dokonce 
o  více než 13 mil. Kč. Dalšími významnými 
příjmy tradičně bývají převody z  vlastní 
hospodářské činnosti městské části, daňové 
a nedaňové příjmy.

Plánované financování pokryjeme z naspo-
řených přebytků minulých let a  z  bezúročné 
půjčky v  rámci finančních vztahů vůči městu 
Brnu, určené na regeneraci bytového fondu, 
kterou budeme postupně vracet v  průběhu 
nadcházejících let. Městská část tak i nadá-
le není zadlužena vůči externím subjektům. 
Tradičně dle našich zkušeností očekáváme, 
že závěrečný účet bude z  hlediska bilance  
celkových příjmů a  výdajů nakonec ještě  
příznivější.

V  případě zájmu o  podrobnější informace 
k  tomuto či předchozím rozpočtům městské 
části naleznete vše potřebné na webu městské 
části. Případné dotazy k jednotlivým položkám 
v  rozpočtu Vám samozřejmě rád zodpovím 
také osobně.

Přeji Vám vše dobré v roce 2023, a hlavně ať 
jste zdraví a spokojení.    

Filip Hrůza, místostarosta

Rozpočet roku 2023 ve znamení  
investic a řešení drahých energií
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Zprávy ze zastupitelstva  
a rady městské části
Na své 5. schůzi 15. prosince 2022 rada městské části:
 schválila smlouvu se společností SafeThing, s. r. o., se sídlem Palackého třída 

1178/57, Brno, jejímž předmětem je výkon funkce koordinátora BOZP při 
realizaci a dokončení díla „Oprava a zateplení bytového domu Novoměstská  
23-41“,

 schválila smlouvu se společností S – Invest, s. r. o., se sídlem Kaštanová 123a, 
Brno, jejímž předmětem je výkon funkce technického dozoru investora při 
realizaci díla „Oprava a zateplení bytového domu Novoměstská 23-41“,

 schválila udělení plné moci k  vydávání souhlasu vlastníka nemovitostí 
s  umístěním a  provozem výrobny elektřiny na školských objektech  
Ing. Petru Nezvedovi, řediteli společnosti SAKO Brno Solar, a. s., se sídlem 
Jedovnická 2, Brno. 

Na svém II. zasedání 15. prosince 2022 zastupitelstvo 
městské části:
 schválilo rozpočet městské části Brno-Řečkovice a Mokrá Hora na rok 2023, 
 schválilo návrh rozpočtu vedlejší hospodářské činnosti – bytového 

hospodářství – na rok 2023,
 schválilo následující termíny svých zasedání v roce 2023: 23. 2., 27. 4., 15. 6.,  

14. 9., 14. 12., 
 navrhlo Zastupitelstvu města Brna změnu obecně závazných vyhlášek 

statutárního města Brna, kterou se stanoví spádové obvody základních 
a  mateřských škol, a  to: odstranění ulice Medlánecká ze spádové oblasti 
ZŠ Brno, Hudcova 35, z důvodu duplicitního zařazení do spádové oblasti 
ZŠ Hudcova a současně do spádové oblasti ZŠ Horácké náměstí 13 s tím, 
že nadále bude ulice Medlánecká uvedena pouze ve spádové oblasti ZŠ 
Horácké náměstí 13, a odstranění ulice Medlánecká ze spádové oblasti MŠ 
Brno, Hudcova 47, z důvodu duplicitního zařazení do spádové oblasti MŠ 
Hudcova a  současně do spádové oblasti MŠ Škrétova 2 s  tím, že nadále 
bude ulice Medlánecká uvedena  pouze ve spádové oblasti MŠ Škrétova 2,

 neschválilo pozastavení zakázky „Rekonstrukce areálu bývalého pivovaru  
– I. etapa“.

Dana Filipi, místostarostka

Jak na placení poplatku za komunální odpad v roce 2023

Městská část Brno-Řečkovice a Mokrá Hora
zve na představení projektu

VEŘEJNÉ PROSTRANSTVÍ  
POD ŘEČKOVICKÝM HŘBITOVEM

ve ČTVRTEK 2. BŘEZNA 2023 v 17 HODIN  
ve velké zasedací místnosti na radnici, Palackého nám. 11

Uzavření matriky od 13. 3. do 17. 3. 2023 
Oznamujeme, že v týdnu od 13. 3. do 17. 3. 2023  
bude z provozních důvodů uzavřena matrika.

Desátým rokem je výše poplatku za komunální odpad stejná, tedy 
670 Kč, splatnost poplatku je opět k 31. 5. 2023.

Koho se týká poplatková povinnost?
a) Fyzických osob přihlášených ve městě Brně k pobytu (u občanů ČR 

jde o trvalý pobyt, u cizinců stačí, aby v Brně pobývali déle než 3 měsíce).
b) Fyzických a právnických osob, které mají na území města ve vlast-

nictví  byt, stavbu určenou k rekreaci nebo rodinný dům, v  němž není 
nikdo přihlášen k pobytu.

Od roku 2022 jsou poplatníky nejen fyzické, ale  i právnické osoby, 
které mají ve vlastnictví nemovitost podléhající zpoplatnění (pro 
právnické osoby bylo zřízeno také speciální číslo účtu). Ti z Vás, kteří 
jste ve městě Brně v  postavení poplatníka několikrát (např. z titulu 
přihlášení k pobytu a zároveň z titulu vlastnictví nemovité věci), můžete 
platit poplatek v  jedné souhrnné platbě na své rodné číslo. Všichni 
vlastníci zpoplatněných nemovitostí mají  ohlašovací povinnost, stejně 
jako cizinci, kteří v Brně pobývají. Poplatková povinnost může u jedné 
fyzické osoby nastat v obou případech – jak podle písmena a), tak i podle 
písmena b), může se tedy kumulovat.

Výjimku z placení mají  senioři, kteří v  daném roce dosáhli nebo 
dosáhnou  věku 70 a  více let. * Osvobozeny jsou také  děti, které roce 
2023 nedovrší 4 roky. Osvobození od poplatku z důvodu věku není třeba 
žádným způsobem dokládat. * Pokud osobě osvobozené z důvodu věku 
vznikla současně poplatková povinnost z důvodu vlastnictví nemovité 
věci podléhající zpoplatnění, pak se osvobození na tento důvod 
NEVZTAHUJE a  poplatek je nutné uhradit. Osvobozeno je dále  třetí 
a každé další dítě.

Důležité upozornění platí pro rodiče, kteří chtějí uplatnit osvobození 
pro své třetí a  další dítě, aby nezapomněli splnit ohlašovací povinnost 

prostřednictvím elektronického formuláře. Tato povinnost je podmínkou 
pro uplatnění nároku na osvobození  a je nutné ji splnit nejpozději  do 
data splatnosti. Pokud není splněna ohlašovací povinnost, po datu splat-
nosti nárok na toto osvobození ze zákona zaniká.

Změna při platbě za více osob 
Pokud chcete bezhotovostně zaplatit za více osob v jedné platbě, 

musíte znát rodná čísla (variabilní symboly) a  zaplatit na městském 
e-shopu  www.brnoid.cz. Formulář společného zástupce pro společ-
nou platbu na webu již nenajdete, tento způsob již zcela nahradil 
městský e-shop. Uhradit poplatek za více osob v jedné platbě můžete 
také při platbě na pokladně.

Když budete chtít platit bezhotovostním převodem, např. v interne-
tovém bankovnictví nebo složenkou, musíte použít jeden příkaz (jednu 
složenku) na každého poplatníka. Nevpisujte prosím rodná čísla do zpráv 
pro příjemce, taková platba se nepřiřadí automaticky!

Kdo je dále osvobozen a kde najdu formuláře a další 
informace? 

Využijte adresu www.brno.cz/odpady.
Zde zjistíte aktuální stav Vašeho poplatkového účtu: https://posoh.

brno.cz/Gordic/Ginis/App/RAP05/.

Mohu i v letošním roce čerpat dotaci na šalinkartu? 
Ano, podmínkou pro získání dotace je zcela vyrovnaný stav předpisů 

a úhrad poplatku za odpad, včetně letošního roku. Nejpozději tedy při 
podávání žádosti o dotaci uhraďte i poplatek za komunální odpad, aby 
mohla být dotace schválena. Veškeré informace naleznete na:  https://
ekodotace.brno.cz/dotace/salinkarta/.

Odbor životního prostředí Magistrátu města Brna

Aktivity pro seniory ÚNOR
• Cestopisná přednáška na radnici: 

Středomořská plavba II. 
úterý 14. 2. v 15.00 hodin 

• Filmová akademie 
čtvrtek 16. 2. v 9.30 hod. – Vdaná snoubenka  
čtvrtek 23. 2. v 9.30 hod. – Alibi na klíč 

• Cvičení pro seniory v sokolovně, Vážného 19 
pondělí 6. 2., 13. 2., 20. 2. a 27. 2.  ve 12.00 hodin

• Setkání členů Klubu aktivních seniorů KLAS,  
Renčova 5  
úterý 14. 2. v 10.00 hod.  
středa 22. 2. v 10.00 a 13.00 hod.  
úterý 28. 2. v 10.00 hod. (povídání u kávy)

Dana Filipi
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FILMOVÁ AKADEMIE PRO SENIORY
Život bez filmu je nuda. Svoláváme všechny jeho příznivce  
16. února na první projekci. Postupně prožijete dvanáct pečlivě 
vybraných titulů, oceněných milionovou návštěvností, Oscary, 
cenami Emma i na desítkách festivalů. Filmy, které pohladí na 
duši, rozesmějí, proberou mezilidské vztahy, rodinné a generační 
příběhy, včetně toho základního – žena a muž. 
Novinkou je také předprogram věnovaný mediální gramotnosti 
seniorů, který vás nenásilně zorientuje, jak odvrhnout 
dezinformace či lži a  naučí pohybovat se v  záplavě informační 
společnosti a neutopit se v ní.

MgA. Radek Hakl, M.A.

Program na jaro 2023
16. 2. 2023 Vdaná snoubenka – romantická komedie USA/Irsko 
23. 2. 2023    Alibi na klíč – komedie Francie 
2. 3. 2023      Buko – komedie/drama ČR
9. 3. 2023      Utop se, nebo plav – komedie Francie
16. 3. 2023    Ženy v běhu – komedie ČR
23. 3. 2023    Pan a paní Adelmanovi – drama Francie
30. 3. 2023    Birdman – drama/komedie USA/Mexiko
6. 4. 2023      Králova řeč – drama/životopisný Velká Británie
13. 4. 2023    Super-Blb – komedie Francie
20. 4. 2023    Já, Tonya – životopisný/sportovní/komedie/ 
 drama USA
27. 4. 2023    Julieta – drama Španělsko
4. 5. 2023      Co jsme komu udělali – komedie Francie

Promítání na radnici
Vážení senioři, 

radnice městské části pro vás připravila novu akci s názvem Filmová aka-
demie pro seniory. V  úvodní půlhodině si vyslechnete krátký seminář 
na téma mediální gramotnost a úvod k filmu, který bude následovat po 
přestávce. Filmová akademie bude probíhat každý čtvrtek v 9.30 hodin. 
Další podrobnosti najdete v  článku MgA. Radka Hakla, M.A., který vás 
bude celou akcí provázet. 

Dana Filipi  

Jitka Vavrušová: Obrazy
Na únorové výstavě v  Galerii Na rad-

nici vystavuje své obrazy Jitka Vavrušová.  
Vystudovala Pedagogickou fakultu Masa-
rykovy univerzity. Kreslit ji bavilo odma-
lička, do LŠU však chodila jen na hodiny  
klavíru. Dveře výtvarného oboru jí byly 
tehdy uzavřeny, ale často do nich tajně  
nahlížela. 

Později začala navštěvovat kurzy kresle-
ní Ateliéru pro kočku paní Ing. arch. Heleny 
Hermanové. Pod jejím vedením zkoušela 
různé techniky, jejichž prostřednictvím 
sama objevuje a  formuje svůj styl. Jejím 
oblíbeným motivem jsou kočky, květiny a  ženské tělo. Ráda navrhuje 
různá přání a potisky pro své známé.

Výstava bude otevřena pro veřejnost od soboty 18. 2. 2023 do 
neděle 26. 2. 2023, a  to od 14 do 17 hodin. Poté bude část výstavy 
k vidění v arkádách v přízemí radnice. Výstava je neprodejní. 

Na setkání se těší Komise kultury RMČ. 
Vladislav Musil, předseda komise
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LITERÁRNÍ CHUŤOVKY
Pojďte s námi na křest!

Vážení a milí literární gurmáni,
už je to tu! Křest zbrusu nových knížek z daru naší městské části je právě 
před námi. Přijďte se na tyto novinky podívat a samozřejmě si je i půjčit v 
úterý 21. 2. v 16 hodin k nám do pobočky. Křtu se opět ujme pan starosta 
Viskot, a letos to určitě nebude naposledy, protože jsme od naší městské 
části dostali krásnou částku 20 000 Kč i na tento rok. Ještě jednou díky, 
vždyť pořízení dalších 90 nových knih, které udělají velkou radost malým 
i velkým čtenářům, to není jen tak. A můžeme tím rovnou oslavit vaše 
skvělé výsledky za loňský rok. My už je známe a  rády se s  vámi o ně 
podělíme. Takže trocha čísel a statistiky. Ze 34 poboček Knihovny Jiřího 
Mahena jsme se umístili na krásném 5. místě v dospělých čtenářích – je 
vás 858, a moc nás také těší, že dětských čtenářů je 510, což je krásné 4. 
místo. A věřili byste tomu, že nás od 3. místa dělí jenom 3 děti? Kdyby naši 
malí čtenáři přivedli o pár svých kamarádů více, tak jsme měli bronzovou 
medaili. Hrozně moc nás těší, že se u nás dveře netrhnou, protože se 
musely 20272x otevřít. Víte, co to znamená? To znamená, že tolikrát 
jste nás poctili svou návštěvou.  Uspořádaly jsme besedy pro 2678 dětí 
a 707 z vás se přišlo podívat na některou z našich akcí. To je vážně dobré 
skóre! Svědčí to o tom, že místní opravdu rádi čtou a knihovna je pro ně 
nepostradatelná. 

Čísla jsou čísla, ale my za nimi vidíme každého jednoho z vás. Však víte, 
že máme s vámi skvělé vztahy a vždycky si hezky popovídáme. A tak by 
nás zajímalo – jaký byl váš čtenářský rok 2022? Objevili jste nové autory? 
Objevili jste nějakou knížku, ze které jste si – obrazně řečeno sedli na 
zadek? K takové malé rekapitulaci vám posíláme dárek – Můj čtenářský 
rok 2022, který vytvořila naše kolegyně z Kobližné Pavlína Lišovská. Jestli 
se vám ten nápad líbí, stavte se za námi a my vám ho vytiskneme, abyste 
si ho mohli vyplnit podle svého. Je to taková milá a vtipná připomínka, co 
jste loni na poli knížek zažili a viděli.

A další nové výzvy a těšení jsou před námi. V úterý 28. 2. v 16 hodin 
se sejdeme se všemi rodiči a  dětmi od 0 do 3 let nad knížkami Petra 
Horáčka, protože my Petra Horáčka prostě milujeme! Zveme všechny 
rodiče a  děti z  naší BOOKSTARTOVÉ rodiny i všechny další, kteří by 
se k  nám chtěli přidat. Budeme si číst a  prohlížet spolu s  vámi knížky 
úžasného spisovatele a ilustrátora v jedné osobě.

Už skoro samozřejmostí je pravidelná Knihokavárna. Na výbornou 
kávu, kterou připravuje pan místostarosta Hrůza, se můžete těšit 
v  úterý 21. 2. od 15 do 17 hodin. A při té příležitosti můžete posedět 
a prohlédnout si zajímavou knížku nebo časopis.

Ještě během února si můžete prohlédnout Dubánky – výstavu 
fotografií Petra Václavka z  dubánčích knih Dubánek a  tajný vzkaz, 
Dubánek ve světě lidí a Dubánčí šprýmy, které napsali spisovatelka Klára 
Smolíková a  básník Martin Kinc. Součástí výstavy jsou doplňovačky 
a  kvízy s  dubánčí tématikou. Toto je opravdu krásná výstava, při které 
se děti i dospělí zasmějí, a  skoro se nevěří, že někdo může mít tak 
bezbřehou fantazii. 

Velkou fantazii prokázaly děti, jejichž výtvory jsme vystavovali před 
Dubánky.  Byly to práce vašich dětí z místních základních škol a gymnázia, 
které se zúčastnily 7. ročníku literární a  výtvarné soutěže Jižní Morava 
čte. Tato soutěž je pro děti z  celé jižní Moravy a  letošní výsledky jsou 
opravdu skvělé. Anička Pospíšilová ze ZŠ Novoměstská se umístila se 
svým obrázkem Nemocná voda na 2. místě v  kategorii Volná tvorba 
mladších žáků a Veronika Vlašínová z Gymnázia Řečkovice obsadila také 
2. místo se svým animovaným filmem v kategorii Volné tvorby starších 
žáků a studentů víceletých gymnázií.  Moc gratulujeme! 

Jejda, tak nám nějak nezbylo místo na tipy na knížky, ale nebojte, 
v březnu si to pořádně vynahradíme. Určitě se u nás stavte pro nějaký 
knižní tip, ať už koupit nebo půjčit, jsme tu pro vás. Moc se těšíme na vaši 
návštěvu. Dávejte na sebe pozor, a brzy na viděnou.

Mgr. Jitka Fukalová, Bc. Veronika Nekudová a Sabina Morysová, DiS.
Pobočka KJM Kolaříkova



V dávných dobách se pivo vařilo podomácku, 
ale již na počátku 16. století vrchnost tuto výrobu 
zakazovala a sama začala zakládat pivovary.

V Řečkovicích stál pivovar již v r. 1545, kdy byla 
majitelkou panství Markéta Karnarová, zvaná 
také Markéta z Řečkovic. Pivovar pravděpodobně 
vybudoval její první manžel (byla třikrát vdaná), 
známý brněnský stavitel Martin Hybl. Voda do pi-
vovaru byla vedena dřevěným potrubím z lesních 
rybníčků nad bývalou Lachemou, které napájel 
pramen s dobrou pitnou vodou již v r. 1600. Kro-
mě toho pivovar zásobovaly vodou hojné prame-
ny z kopce Zápaď.

Rozsáhlé pivovarské sklepy byly vybudovány 
v r. 1647, kdy Řečkovice patřily brněnským jezui-
tům, jak uvádí ve své publikaci „Řečkovice, náš 
domov“ z r. 1935 zasloužilá řečkovická kronikářka 
Vojtěška Matyášová i brněnský historik Adolf 
Raab. Oba autoři vycházejí z doložených historic-
kých pramenů. 

Po zrušení jezuitského řádu v r. 1773 připad-
lo řečkovické panství Studijnímu fondu, který 
v  té době spravoval majetky zrušených klášterů. 

Podle soupisu z r. 1800 byly v pivovaru 3 pokoje, 
kuchyň, čeledník, komora, klenutá kotelna, míst-
nost pro plnění lahví, rezervoár na vodu, měděná 
nádrž na 12 sudů piva a další pivovarské nářadí.  
Sladovna byla vybavena topením. Nad sladovnou 
byla sýpka na zásoby ječmene, který se po usuše-
ní vozil do mlýna. K důkladné renovaci pivovaru 
došlo v  polovině 19. století, kdy byly Řečkovice 
v majetku rodu Schindlerů. V té době došlo k roz-
šíření původních pivovarských sklepů z r. 1647. 

Pivovar, v  té době jediný průmyslový pod-
nik v Řečkovicích, zaměstnával na 100 lidí, a  tak 
přispíval ke zvýšení životní úrovně rodin, které 
hospodařily na malých usedlostech. Pivo Salvátor 
ze zdejšího pivovaru bylo velmi dobré jakosti, vy-
hlášené v  celém kraji. V  r. 1890 činil výstav piva 
39. 144 hl. Nájemcem pivovaru byl Samuel Mor-
genstern. Ten si v r. 1894 postavil pivovar na rohu 
dnešní Štefánikovy a Kotlářské ulice v Brně. Pivo 
se v Řečkovicích přestalo vařit v r. 1892, ale ještě 
v r. 1897 byla snaha zřídit zde český akciový pivo-
var.  K uskutečnění však nedošlo. Pouze sladovna 
zde byla v provozu až do r. 1918. 

Od nepaměti bývala při pivovaru restaurace 
s velkým sálem, jevištěm a pěknou stinnou zahra-
dou. Konaly se zde plesy, dožínky a hrálo se zde 
divadlo. Na svoje první umělecké začátky v  sále 
pivovarské restaurace rádi vzpomínali řečko-
vičtí rodáci, pozdější známí herci Gustav Nezval 
a Eduard Cupák. Rozlehlost pivovarských sklepů 
poznali řečkovičtí občané na sklonku druhé svě-
tové války, kdy zde bylo zřízeno pět krytů, ve kte-
rých našlo dočasné přístřeší  511 osob. 

Po osvobození sloužily pivovarské sklepy nej-
prve jako skladiště různých podniků, později jako 
skladiště vajec – tzv. vajčárna. 

V r. 1969 začal tehdejší obvodní národní výbor 
budovu bývalé restaurace adaptovat a  v  r. 1970 
v  ní byl zahájen provoz Vavřinecké vinárny. Ze 
sálu nad vinárnou byly zřízeny kanceláře podniku 
Lachema.

V r. 1991 byly na základě hospodářské smlou-
vy mezi Lachemou a  městem Brnem převedeny 
budovy bývalého pivovaru do majetku obce. 

Ludmila Ulrichová
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Právě dnes 100 let tomu jest... 
ÚNOR 1923
Už před 100 lety měli různí vandalové a zločinci dosti nebezpečné nápady. Dne 
2. února uvolnil neznámý pachatel kolejnice na trati Bílovice-Brno. Naštěstí se 
nikomu nic nestalo a případ se začal vyšetřovat. 

Bude to již 100 let, co stačí v řečkovických domácnostech otočit či zmáčknout 
vypínač – a svítíme!  Dne 3. února se naše městská část napojila na elektrickou 
síť města Brna.

Dnes můžeme často narazit na vtípky strefující se do Brna a jeho obyvatel. Tato 
sto let stará vážná zpráva ze 4. února tak působí trochu jako vtip: “Brněnské 
policii bylo včera telefonováno z Prahy, že 27letý František Kopecký u Prahy 
odjel z Prahy a zanechal své matce dopis, ve kterém jí oznamuje, že jede do 
Brna, kde spáchá sebevraždu. Brněnská policie jeho přítomnost v Brně dosud 
nezjistila.” 

Dne 6. února se v  tělocvičně na Cejlu konala schůze nezaměstnaných. 
Pořadatelé požadovali po ukončení schůze povolení průvodu městem, což jim 
úřady nepovolily. Účastníci se přesto k průvodu chystali. Na místě zasahovala 
policie i četnictvo. Akce se účastnilo kolem 2000 osob a  někteří byli zatčeni 
a odvezeni na policejní stanici k potrestání.

Dne 6. února zemřel básník Adolf Heyduk (*6. 6. 1835). Nevím jak dnes, ale já 
jsem se o něm na gymnáziu učila. Určitě byl ve své době vážený. Když zemřel, 
Lidové noviny mu věnovaly celu titulní stranu a další vzpomínky uvnitř listu. 
Ovšem v dnešní době by asi tolik významný nebyl. Aspoň tak soudím. Heyduk 
celý život působil jako pedagog v  Praze a  Písku. A jedna ze vzpomínek je 
věnována právě jeho učitelské kariéře. „Heyduk nebýval odpůrcem tělesného 
trestu a někdy dokonce volal na pomoc i školníka. Děti měl, jak jsem již řekl, 
nesmírně rád. Mnoho řečí s nimi nenadělal…, černookým říkal, proč jim 
maminka neumyje oči, modrookým, proč jim je myje příliš, chlapcům nabízel 
žertem cigára a děvčatům navrhoval, aby se vdala. Ale bonbony měl pro ně 
v kapse vždy, dováděl s nimi a honil je po ulicích, smál se a stiskal jim nosíky, až 
křičely.” Něco asi o něm i vypovídá to, že se oženil se svojí o 25 let mladší žačkou. 
Děti měl opravdu rád…

V minulosti vedla tramvajová linka ze Šilingrova náměstí přes ulici 
Dominikánskou a Zámečnickou na náměstí Svobody. Tramvaje tudy přestaly 
jezdit v květnu 1942, kdy se pro tramvajovou dopravu otevřela ulice Husova. 
A právě před 100 lety 7. února se stala nehoda, když tramvaji selhaly brzdy 
a nekontrolovatelně se řítila ulicí Dominikánskou, Zámečnickou, přes náměstí 
Svobody a podařilo se ji zastavit až na Kobližné. Několik pasažérů vyskočilo za 
jízdy, ale naštěstí v cestě tramvaji nic nestálo, tak vše dobře dopadlo.

Dne 18. února se narodil televizní a  filmový režisér Zdeněk Podskalský  
(+29. října 1993). Dodnes patří jeho tvorba, především komedie, k často 
reprízovaným a  oblíbeným pořadům. Připomeňme alespoň filmy Bílá paní, 
Světáci, Noc na Karlštejně či Drahé tety a já.

Dne 18. února se v  Brně dopoledne konala komunistická manifestace. 
Účastníci se sešli v  tělocvičně na Cejlu, kde, jak popisují Lidové noviny, 
“padala slova buď otřepaná nebo sprostá, odměňovaná tu a  tam výkřiky 
naprosto neinformovaných posluchačů”. Zaznělo tam třeba: “Dejte nám 
revolvery!“, „Každý občan nechť má v  bytě zbraň!“, „Šibenici kapitálu!”   
A ve stejnou dobu, co rudá svoloč křičela svá nenávistná hesla, umíral Alois 
Rašín, zavražděný rukou jednoho stejně smýšlejícího vraha.

Každý únorový den až do 18. února byli čtenáři Lidových novin informování 
o zdravotním stavu Aloise Rašína, který byl v  lednu postřelen mladým 
anarchokomunistou a 18. února tomuto zákeřnému útoku podlehl. Například 
zpráva z 3. února vypadala takto: “ Zdravotní stav dra Rašína. Včerejší úřední 
zpráva o zdravotním stavu ministra financí dra Rašína vydaná v  11 hodin 
dopoledne: Plíce tou dobou úplně čisté, jinak stav nezměněn. Teplota 36,6, tep 
100, dech 20.”  Takto to nevypadlo zase až tak vážně, ale ve skutečnosti měl 
kulkou poraněnou míchu, byl na většinu těla ochrnutý a trpěl velkými bolestmi. 
V pondělí 19. února byla celá titulní strana Lidových novin, a nejen ta, věnována 
ministru Rašínovi, nejen jeho úmrtí, ale hlavně jeho životu a práci.

Brněnské vysoké školy uspořádaly 24. února společnou oslavnou schůzi na 
počest stoletého výročí narození Louise Pasteura (*27. 12. 1922 - +28. 9. 1895).

Nelze si nepovšimnout, jak se novinářský jazyk během 100 let pozměnil. 
Některé zprávy v tehdejších novinách nejsou zásadní až tak, co se historie týče, 
ovšem jsou popsané přímo básnicky. Třeba zpráva o sebevraždě utopením  
ze 17. února měla nadpis “Voda lékem proti omrzelosti”. Popisy sebevražd a úmrtí 
byly zveřejňovány poměrně často. Jen namátkou další únorové: “Veliké srdce” - 
mladá žena skončila do Vltavy, protože si “zoufala z lásky”. “Vypil smrt” - kočí se opil 
tak, že na následky zemřel, “Zoufalý cestující” - muž se zastřelil ve vlaku, v dopise na 
rozloučenou žádal, aby nebyla zpráva uveřejněna v novinách (očividně marně).  
A rovněž některé události z běžného života byly popisovány velmi květnatě. 
Třeba ta o krejčím Aloisu Antesovi, který se v  hodinovém hotelu nakazil 
nepříjemnou nemocí. Nešťastník byl v  novinách popisován takto: “20leté 
zakrslé krejčisko… Alois ztratil hlavu, běhal po putykách, pil rum, který 
účelně míchal s pivem, a tak pozbyl zbytek svých buněk moudrosti. No, a pak 
si koupil revolver.” Zoufalý krejčí se snažil zastřelit jak slečnu, tak sebe. To se 
mu nepovedlo, a ač se dostal před soud za zločin vraždy, byl odsouzen jen za 
přestupek proti zbrojnímu patentu podmíněně na tři dny.

Zdrojem mi byly dobové Lidové noviny a internet.
Mgr. Dana Malíková

Z historie zaniklého řečkovického pivovaru
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Po zveřejnění lednové Řeči se na mě mnoho lidí obrátilo s  dotazy 
na článek kolegy Ing. Michalíka, který reaguje mimo jiné na argumenty 
z mého článku z minulého čísla o jiné variantě rekonstrukce pivovarských 
sklepních prostor. (Pozn.: článek mého kolegy byl doručen redakci 5 dní 
po uzávěrce.) Daný článek lze vnímat jako lehce křečovitou a bulvárně 
podanou snahu stůj co stůj obhájit názor rady MČ, že je jejich řešení 
pouze jediné možné a žádné jiné neexistuje. Dovolte mi tak zareagovat 
na tento názor odborníka. 

V  prvé řadě bych chtěl upřesnit některé poznatky z článku. Autor 
se nechce vracet k  argumentům z  minulosti. Přitom právě v  průběhu 
devadesátých let byl z  prostoru odklizen nepořádek, byla provedena 
rekonstrukce elektroinstalace, bylo provedeno obnovení odvětrávacího 
systému (komínky, které jsou ve vrchní části areálu) a byla vybudována 
kanalizace, na kterou mělo být napojeno odvodnění sklepů. Hlavně bylo 
provedeno geodetické zaměření celého prostoru a  zpracována studie 
proveditelnosti rekonstrukce sklepů, včetně statického posudku, kde 
bylo navrženo zpevnění chodeb cihelnými žebry. Toto vynaložené úsilí 
nyní bude znehodnoceno, ale nebudeme se přeci vracet do minulosti. 
Co se týče argumentu ohledně financí za projektovou dokumentaci, tak 
zde byl argument poněkud překroucen. Požadovali jsme nikoliv celou 
dokumentaci změnit, ale pouze zpracovat alternativní řešení statického 
zajištění sklepních prostor. Pokud má být vybrána optimální varianta, 
je třeba nejprve mít z  čeho vybírat. Odpovědné osoby dodnes dluží 
veřejnosti informaci, jakým zadáním se měl řídit zpracovatel projektové 
dokumentace v části týkající se statického zajištění podzemních prostor. 
Mělo jít o variant nejšetrnější a  respektující historickou hodnotu 
stavby, nebo šlo jenom o to „problém“ nějak rychle vyřešit, protože 
sklepy stejně lidé nemají na očích? V  projektu dále zcela absentuje 
hydrogeologický průzkum a lidé z okolí se tak po právu obávají chování 
vody po zalití sklepů. Jestli je nám nyní vyčítáno, že by přepracování 
nebo znovuvypracování projektu stálo statisíce, je potřeba si uvědomit, 
že případné škody způsobené vodou, která si najde jinou cestu, budou 
násobně vyšší. To ovšem ale již bude pozdě. 

Můj kolega ve svém článku zmínil i poslední zasedání zastupitelstva 
městské části. Pro ty, kteří nebyli zasedání přítomni nebo neměli 
prostor zhlédnout záznam, uvádím, že na zasedání zazněly na téma 
řešení odvodnění podzemních prostor vážné připomínky, kterými by 
se osoby zodpovědné za řízení akce měly okamžitě zabývat, a  ne je 
bagatelizovat. Tyto připomínky zazněly od odborníků, kteří jsou s danými 
hydrogeologickými poměry detailně obeznámeni a  problematikou 
se zabývají dlouhá desetiletí. Musíme také jistě zmínit i nákladnost 
alternativních řešení zajištění sklepních prostor (tedy ne jejich zalití 
cementopopílkovou směsí). Zde bych zmínil dvě záležitosti. Autor článku 
jednak nabízí rozpočet těchto řešení. Zde jsou pochopitelně uvedeny 
částky přesahující 100 000 000 Kč, ale ovšem již nezmiňuje zdroj, natož 
položkový rozpočet. Pokud neexistuje variantní řešení statického 
zajištění sklepení ve formě projektu, pak uvádění jakékoliv částky za 
stavební práce lze při použití slovníku koaličních zastupitelů považovat 

za dezinformaci. Dále zde není zmíněn náš argument o etapizaci 
rekonstrukce, tzn. nevynaložit všechny prostředky ihned a  statické 
zajištění provést během krátké doby, ale rozfázovat projekt na více let, 
kdy by nebyla taková zátěž na rozpočet obce. Poučení o časovém určení 
budování sklepů je na delší diskuzi. Ovšem i kdyby byly části sklepů 
postaveny až v 19. století, jsou snad málo hodnotné? Vodojemy na Žlutém 
kopci jsou až z druhé poloviny 19. století, a již dnes patří mezi největší 
turistické atrakce Brna. Mantrou je také nutnost ekonomického využití 
objektu. Nikde není podmínkou, že stavba musí být po rekonstrukci 
komerčně využívána. Je zajímavé, že např. mokrohorský řezbář Patrik 
Vlček již přes dvacet let volá po možném využití části sklepů jako galerie. 
Jako poslední se pozastavím nad „perlou“ hudebních koncertů ve 
sklepeních. Opět nikde není napsáno, že by zde koncerty měly být příští 
rok. Pochopitelně by se tyto prostory musely ke koncertům přizpůsobit, 
ale neřešitelné to rozhodně není, obzvlášť potom pro akustické nebo 
komorní koncerty. To, že současné vedení městské části nedokáže najít 
pro podzemní prostory využití, není chybou těchto prostor. Korektní by 
bylo šetrně klenby a  podzemní prostory staticky zajistit a  další kroky 
nechat na budoucím vedení.

Druhou věcí, kterou článek mého kolegy opomíjí, je naprostá absence 
informovanosti veřejnosti o tomto záměru. Když už autor říká silná slova 
o polopravdách a mýtech, proč tedy nebyla někdy uspořádána městskou 
částí veřejná debata na dané téma, které by se zúčastnili skuteční 
odborníci a řekli, v čem tyto polopravdy spočívají? Musíme také zmínit, 
že tato investice „Rekonstrukce hodového areálu – 1. etapa“, která má 
zatím rozpočet 45 000 000 Kč s DPH (v dnešní době turbulentního vývoje 
cen stavebních materiálů nemusí být tato částka rozhodně konečná), 
nebyla projednána v  rámci zastupitelstva, a  ani dokonce v  komisi 
majetku a rozvoje. Co jiného se má tedy projednávat v této komisi, když 
ne zakázka v  takovéto výši? Zajímavé také je, že nikdo z  rady městské 
části nebyl na přednášce Ing. Aleše Svobody s diskusí, kde byly právě 
zmíněny alternativní způsoby statického zajištění pivovarských sklepů 
bez nutnosti jejich zalití navrženou směsí. Uvědomme si, že se jedná 
o nevratný zásah. Je smutné, že rada obce není schopna reflektovat 
poměrně vyhrocené debaty o budoucnosti pivovarských sklepů 
a  vyjadřuje svůj postoj pouze prostřednictvím podobných agresivních 
článků. Toto chování lze vnímat jako neúctu k  občanům městské části 
a  pohrdání názory odborníků zde žijících. Dokonce v  rámci zasedání 
zastupitelstva nebyli členové zastupitelstva v  řadě případů ochotni 
věcně reagovat na vznesené dotazy či připomínky. Do jisté míry můžeme 
chápat, že si radnice potřebuje tuto investici za každou cenu obhájit, 
ovšem způsob, kterým tak činí, je poněkud nešťastný a není rozhodně ku 
prospěchu Řečkováků. Nyní, když čtete tento článek, je již zalívání sklepů 
v plné realizaci, a nevratně se tak ničí kus historie. Snad se v budoucnu 
dočkáme veřejných projednání u těchto velkých investic, na jejichž 
zhotovení se najdou rozdílné názory.

Ondřej Štaud, zastupitel městské části

Dočkáme se někdy důstojné debaty o řečkovickém podzemí?

Srdečně zveme všechny děti, rodiče  
a prarodiče na

11. FARNÍ KARNEVAL
který se uskuteční 19. 2. 2023 od 15 hodin  

na Orláku.
Masky a kostýmy vítány u malých i velkých,  

vstupné je dobrovolné.
Těší se na vás řečkovická farnost ve spolupráci  

s jednotou Orel Řečkovice.

Za farní pastorační radu Česlav Ulrich

Soukromá základní umělecká škola 
Universum, s.r.o.
www.zus-universum.cz 

ŽÁKOVSKÝ VEČER  
15. února v 18:00 hodin  

v sále školy

Srdečně zve Mgr. Eva Šafářová,  
ředitelka školy
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Zprávy z farnosti sv. Vavřince 
Poděkování a ohlédnutí  
za Tříkrálovou sbírkou

Tříkrálová sbírka pro mne 
začala na Nový rok žehnáním 
a vysláním koledníků u kostela 
v Řečkovicích. V prostorách Pa-
lackého náměstí jsme zhlédli 
příběh o narození Ježíška a  o 
třech králích, kteří mu přinesli 
své dary. Po covidové odmlce 
jsem se rozhodla jít opět na 
tuto sbírku se svými vnoučaty. 
Přihlásili jsme se a dostali jsme 
přidělené ulice, kam půjde-
me. Měla jsem trochu obavy, 
ale dopadlo to úplně úžasně. 
Děti se s  velkou radostí ob-
lékly do ušitých kostýmů, na 
hlavu dostaly královské koru-
ny – a  vyšli jsme. A k tomu já, 
dospělá osoba, s  pokladnič-
kou zavěšenou na krku a  s  ko-

runou na hlavě jsem jim dělala doprovod. Zpívali jsme a  hráli. Děti 
bubnovaly, ťukaly a  štěrchaly svými hudebními nástroji. Taky si hlída-
ly pořadí, kdy a kdo bude zvonit u domů. Bylo to moc krásné, až jsem 
byla překvapena hezkými reakcemi lidí a  někdy i sladkou odměnou 
dětem. I cestou na ulici nás lidé, a hlavně maminky s dětmi zastavovali  
a říkali, že ještě tři krále neviděli chodit. 

Někteří nechtěli své dveře otevřít nebo nám je zavřeli. Nám to až tak 
moc nevadilo, protože jsme chtěli udělat vybíráním „korunek“ radost těm 
potřebným. Ti, kdo chtěli, nechali si napsat na dveře K + M + B, a  řekli 
jsme jim, že to latinsky znamená: „Bůh žehnej tomuto domu.“

Moc děkuji všem, kteří jste otevřeli dveře i své peněženky pro ty, kdo 
to potřebují. Pro mě osobně to bylo jako otevřít své srdce a přivítat v něm 
malého Ježíše.

Milena Bořecká

Řečkovický vánoční strom
V  pondělí 12. prosince se v  naší městské části rozsvítil vánoční 

strom. Po třetí hodině odpoledne se u kašny vedle řečkovického kostela 
začali shromažďovat první návštěvníci. Po zahájení akce starostou 
městské části Markem Viskotem následoval kulturní program, sestavený 
z vánočních písniček, básniček a koled, v podání dětí z našich mateřských 
a základních škol. Všechny školky a školy se snažily, aby jejich vystoupení, 
která si k  této příležitosti připravily, byla co nejoriginálnější. Dětem 
rozdávali pracovníci radnice horký čaj a sladkosti, dospělí si zase mohli 
v mrazivém počasí koupit na zahřátí u stánku kelímek svařeného vína. 
Celým odpolednem skvěle provázela moderátorka Věra Müllerová. 
Krátce po setmění došlo i na slavnostní rozsvícení vánočního stromu.

Dana Filipi

Nejlepší světoví stepaři sídlí  
v Řečkovicích!

Brněnské stepařské a  taneční studio T-Group na konci listopadu 
absolvovalo své první mistrovství světa ve stepu v chorvatském Zagrebu. 
A poté, co si mladí stepaři z  Řečkovic odnesli tituly nejúspěšnějšího 

českého a evropského studia, zakončili tanečníci pod vedením Tobiáše 
Košira sezónu jako nejúspěšnější stepařské studio na světě. Na soutěži 
tak zanechali stopu, která se zapíše do stepařských dějin. „Napsali jsme 
krásný příběh. Celkem jsme získali třináct medailí, nejvíc v  historii 
českého stepu, a překonali rekord v počtu stepařů v jedné choreografii. 
Společně s Prahou nás bylo na pódiu 167,“ zhodnotil první účast T-Group 
na takto velké akci Tobiáš Košir. Podle jeho slov není běžné, aby stepařské 
studio hned první sezónu sklidilo na soutěžní scéně takový úspěch.

Mistrovství světa ale nebyla jediná významná akce pro T-Group 
v loňském roce. „Podařilo se nám naplnit dva příměstské tábory, vyprodali 
jsme představení naší stepařské show v  Divadle Radost a  od začátku 
září u nás nově působí více než 50 malých budoucích stepařů. I přes 
mimořádně složitou ekonomickou situaci jsme také rozšířili naše studio 
o další stepařský sál,“ dodal hlavní choreograf k loňským úspěchům. I díky 
těm se T-Group stalo největším stepařským studiem v České republice. 
„Chceme, aby naši stepaři věřili, že každý může být úspěšný a splnit si 
svůj sen. Za tři roky fungování studia jsme dokázali mnoho věcí, kterým 
by věřil jen málokdo. Máme mezi sebou přes 80 medailistů z mistrovství 
světa, celou řadu talentovaných mladých trenérů a zázemí, o kterém se 
nám ani nesnilo. A to jsme teprve na začátku,“ zakončil nejúspěšnější 
soutěžní stepař současnosti Tobiáš Košir.

T-Group Dance Studio sídlí v  Řečkovicích v  areálu bývalé Lachemy 
a přidat se k nim mohou všichni, které láká step, tanec, pohyb a kultura. 
„Před třemi lety jsme začínali s počtem 40 členů – a od té doby máme ve 
studiu přes 240 malých i velkých tanečníků s obrovskou budoucností,“ 
pozvala do studia všechny zájemce kreativní manažerka studia Marie 
Koširová.

Bc. Adam Košir
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Volba dalšího profesního zaměření je 
důležitým milníkem v  životě našich žáků, 
a proto se snažíme oblast kariérového rozvoje 
nadále podporovat a rozšiřovat.

Vedle běžné výuky, kde se žáci setkávají 
se světem práce, jsme po covidové pauze se 
začátkem školního roku 2022/2023 zahájili 
v  rámci kariérového poradenství exkurze 
do různých firem, institucí, středních škol 
a  jejich provozoven. Cílem je ukázat žákům 
8. a  9. ročníku  v praxi běžný život firmy, 

vedení firmy a  náplň práce zaměstnanců 
v  různých odvětvích s ohledem na 
potřebné dovednosti, znalosti, vlastnosti  
a vzdělání pro vykonávání daného povolání. 
Doposud se nám podařilo zorganizovat několik 
exkurzí zaměřených na techniku, gastronomii, 
sociální oblast a  architekturu, a  v plánu jsou 
další obory. Se zájemci jsme navštívili např. 
oddělení sociálně právní ochrany dětí na 
úřadu naší městské části, Dopravní podnik 
města Brna, firmu Jetsurf, vyrábějící unikátní 

surfy, SOŠ a  SOU v  Kuřimi na Dnu techniky, 
provozovny SŠ Charbulova, architektonickou 
kancelář UYO a  jiné. V blízké době navštíví 
naši školu a představí své povolání David Pik, 
reportér TV Nova.

V listopadu jsme uspořádali v  rámci 
schůzky o přijímacím řízení veletrh středních 
škol, kde mohli žáci a  jejich rodiče získat 
informace od několika zástupců středních škol. 
Ve čtvrtek 8. 12. 2022 se uskutečnil veletrh,  
na kterém prezentovali svou školu a svůj obor 
naši bývalí deváťáci. 

Kromě těchto akcí mohli žáci využít 
možnost testování v  oblasti profesní 
orientace či konzultací, které organizují 
naši školní psychologové. Ti také realizovali 
ve třídách skupinové aktivity, které vedly k 
sebepoznání a  k poznání vlastních hodnot 
žáků. Kariérovému rozvoji byl také věnován 
podzimní celoškolní projekt, během kterého 
představilo všem žákům 2. stupně své povolání 
několik dobrovolníků z řad rodičů našich žáků  
i veřejnosti, za což jim velice děkujeme.

Pozitivní ohlasy ze strany žáků nám dělají 
radost a přesvědčují nás o tom, že tyto aktivity 
mají smysl.

Mgr. Roman Růžička 
výchovný a kariérový poradce školy

Novinky ze ZŠ Novoměstská
Předvánoční tvoření a návštěva místní knihovny

Ve čtvrtek 24. 11. pozvala ZŠ Novoměstská rodiče s  dětmi, aby se 
mohli zúčastnit vánočního tvoření v  prostorách školy. Všechny ročníky 
měly připravený nějaký vánoční výrobek, např. adventní věnec, svícen, 
andílka k  zavěšení nebo dekorativní stromeček. Pro rodiče bylo také 
připraveno občerstvení a vánoční jarmark, kde si mohli zakoupit různé 
výrobky – třeba i vánoční dárečky pro radost. Akce byla velmi vydařená 
a rodiče, děti i pedagogové byli velmi spokojení. 

Žáci naší školy také navštívili místní knihovnu, kde pro ně byl připraven 
různorodý program. Například čtvrté ročníky zaujaly Řečkovické pověsti. 
Paní knihovnice tedy děti seznámila s  některými místními pověstmi 
a některé dětem přečetla. Poté následovala zajímavá aktivita, kdy měly 
děti ztvárnit právě jednu z pověstí prostřednictvím krátkého divadelního 
představení. Rozdělily se do několika skupinek a  tato aktivita je velmi 
bavila. Každá skupinka pak měla zcela jiné ztvárnění pověsti. Následně 
si děti mohly prohlédnout a pročíst knížky, které je v knihovně zaujaly. 

Bc. Petra Slováková

Zpívání u vánočního stromu 
Po dvouleté odmlce se i žáci ze ZŠ Novoměstská mohli zúčastnit 

tradiční předvánoční akce s názvem Zpívání u vánočního stromu, které 
se konalo před radnicí na schodech u kostela. Přesto, že velká nemocnost 
dětí v  den konání akce způsobila úbytek patnácti zpěváků, kteří se 
poctivě na vystoupení připravovali, „osm statečných“ odzpívalo krásné 
pásmo vánočních koled a písní. Moc nám pomohla podpora usměvavých 
rodičů v hledišti a tu správnou vánočně-zimní atmosféru podtrhlo i náhlé 
kouzelné sněžení při zpěvu estonské koledy Bílé vločky.

Těšíme se, že naše vánoční pásmo i s nacvičeným příběhem „Příběh 
o  čtyřech svíčkách“ budeme moci předvést v  Domově pro seniory 
v Řečkovicích v měsíci lednu.

Mgr. Anežka Jakubcová

ZŠ Novoměstská v Anglii
Na začátku prosince jsme s žáky 7., 8. a 9. tříd vyrazili na poznávací 

zájezd do Anglie. Cílem byl Londýn a  také denní výlet do Oxfordu. Po 
dlouhé cestě autobusem jsme do Londýna dorazili v  pondělí 9. 12. 

ráno a ihned vyrazili objevovat krásy tohoto města. Navštívili jsme čtvrť 
Westminster, kde se nachází Parlament a známý Big Ben, viděli Picadilly 
Circus nebo Trafalgar Square a  došli až k Londýnskému oku, odkud 
jsme viděli celé město jako na dlani. Žáci byli v  Londýně ubytovaní u 
britských rodin, měli tedy šanci poznat také odlišnou kulturu a procvičit 
se v jazyce. Druhý den proběhla návštěva malebného městečka Oxford 
s prohlídkou Christ College.  Třetí, a  tedy poslední den nás opět čekal 
Londýn, tentokrát z  druhé strany řeky, včetně moderní části Londýna 
s  vyhlídkou Garden at 120 s  výhledem na mrakodrapy Shard nebo 
Gherkin. Procházkou kolem Toweru, přes Tower Bridge a Hyde park jsme 
došli do Winter Wonderlandu, zábavního parku s atrakcemi, kde si žáci 
mohli vychutnat vánoční atmosféru. Výlet jsme zakončili na ulici Oxford 
s mnoha obchody a restauracemi a v pozdních hodinách se vydali zpět do 
Brna. Žáci díky tomuto zájezdu viděli nejen krásná místa Velké Británie, 
ale poznali také britskou kulturu a historii. Tento zážitek jim otevřel dveře 
do anglicky mluvící země, což pro ně může být motivací nejen se dále 
zlepšovat v anglickém jazyce, ale i poznávat svět.

Mgr. Kateřina Hibšová

Okresní finále v přehazované v ZŠ Novoměstská
Ve čtvrtek 8. 12. 2022 se u nás ve škole konalo okresní finále hochů 

v  přehazované pro 6.-7. třídy. Finále se zúčastnila 4 družstva, která 
si vybojovala postup z předešlé kvalifikace.  Ve finále se pak střetla 
ta nejlepší družstva, nebyla tedy nouze o  velmi napínavé zápasy. ZŠ 
Novoměstská nakonec obsadila krásné 2. místo.    Děkujeme klukům za 
předvedené výkony a vzornou reprezentaci školy. 

Mgr. Aleš Svoboda

NAŠE DĚTI

Kariérový rozvoj žáků  
ZŠ Horácké náměstí prakticky
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Pozvánka na akce pro předškoláky  
a jejich rodiče na ZŠ Horácké náměstí 13

Kromě našich nejstarších žáků, kteří se chystají na další etapu svého 
života, se s radostí věnujeme našim nejmladším a těšíme se na předško-
láky. Od února jsme pro ně nachystali několik akcí, na které Vás všechny 
chceme pozvat.
15. února od 16:30 hod. proběhne úvodní Kavárna pro rodiče 
předškoláků, kde představíme filozofii školy, novinky ve výuce  
a zodpovíme Vaše dotazy.
16. února od 16:00 hod. zveme do školy všechny předškoláky s rodiči  
a nabízíme moderovanou prohlídku obou budov, jež jsou na Horáckém 
náměstí 13 a Uprkově 1a. Předškoláci si vyzkouší sezení v lavici, kreslení 
na tabuli, pohrají si s hračkami, proběhnou se a  zacvičí si ve třech 
tělocvičnách.
8. března od 15:30 hod. pořádáme Školu na zkoušku, kde si předškoláci 
vyzkouší jednu vyučovací hodinu, plnou her, tvoření i učení.
21. března od 16:00 hod. nabízíme Kavárnu pro děti a rodiče na téma 
přírodovědné a fyzikální pokusy ve výuce na 1. i 2. stupni, které Vám 
budou ukazovat naši žáci od 1. třídy až po 9. třídu.
23. března od 16:00 hod. můžete přijít na další komentovanou 
prohlídku obou budov.
V březnu odstartujeme Edukativně stimulační skupiny, probíhající 1x 
týdně.
14. a 15. dubna se na Vás budeme těšit u zápisu do 1. třídy.
11. května se od 17:00 hod. sejdeme na schůzce pro rodiče nově 
přijatých dětí, kde budou představeny třídní učitelky.

V červnu se budoucí prvňáčci sejdou se svou novou paní učitelkou na 
zahradě školy, každá třída v  jiný den. Seznámí se s novými spolužáky  
a zažijí radost z prvního společného tvoření.
Jak u nás ve škole žáci pracují a navzájem se obohacují svými zkušenostmi, 
můžete vidět pravidelně 1x za měsíc na dni otevřených dveří ve výuce 
od 8:00 do 12:00 hod. a od 12:00 do 15:30 hod. ve školní družině ve 
dnech 15. února, 21. března, 20. dubna a 24. května.

Těšíme se na Vaši návštěvu, novinky najdete na www.zshoracke.org 
nebo na našem Facebooku ZŠ Horácké náměstí 13.

Mgr. et Mgr. Ivana Melichárková, 
ředitelka školy

NAŠE DĚTI

DDM  Helceletka 
pobočka  Domino
Kořískova 16, Řečkovice
Máme vypsány příměstské i pobytové tábory na léto 2023  
ve všech pobočkách Helceletky.
Výběr všech táborů najdete na www.helceletka.cz.
Informace o kroužcích a táborech v naší pobočce: 
www.helceletka.cz/domino
Kontakt na vedoucí pobočky:
Mgr. Jana Podzemná, 725 803 059, domino@helceletka.cz

ŘÁDKOVÁ INZERCE
ELEKTRIKÁŘ: instalace, opravy, revize vč. so a ne. T: 777019667

POČÍTAČE-NB-TISKÁRNY-INTERNET: prodej, instalace, opravy 
a odvirování. L. Zapletal, T: 602 721 271, www.ladislav-zapletal.cz

Opravím počítač / seřídím. P.Beller@seznam.cz, 776 187 490

SERVIS-instalace televizního a satelit. příjmu, měření signálu,  
RD, byty, byt. domy aj. T: 797659985 e-mail: biskapp@post.cz

ELEKTROINSTALACE, kamery, elektronické zabezpečení domů  
a bytů. www.kuchar.xyz, Tel.: 774141887

MALBY 21 Kč/m2, nátěry dveří 450 Kč/ks, radiátorů, oken, střech, 
tapetování, zednické práce, sádrokartony, platba hotově=Sleva 250 Kč! 
Živnostníci pro ŘEČKOVICE. 606 469 316, www.maliribrno-hezky.cz

MALÍŘ POKOJŮ, Tel: 604 518 776, Brno-Řečkovice.

MALBY – NÁTĚRY ONDERKA. Tel: 604 439 195, 604 731 918 
www.malby-natery.eu

INSTALATÉR nabízí práce voda, topení i menšího rozsahu. 
Email: arcanidis@seznam.cz. Mobil: 603 441 181.

INSTALATÉR – voda odpady topení – opravy. Menší i větší práce  
s dodávkou materiálu. Rychle-Levně tel.: 608 045 745

MONTÁŽE – OPRAVY voda-topení-plyn-odpady-sanita 
Tel. 606735151 

AGZ INSTAL, VODA, TOPENÍ, ODPADY. Instalatérské práce,  
opravy drobné i větší. Tel: 737 737 881.

Rekonstrukce bytových jader, koupelen a topení. Poradenství, 
návrh, realizace na klíč. Tel.: 513034551 mob.:704 458 187,  
e-mail: info@tzbcentrum.cz, www.tzbcentrum.cz 

ÚDRŽBA domů a bytů, péče o zahrady a zeleň, truhlářské,  
podlahářské a zednické práce. Pergoly, nábytek.   
www.uniserv.cz, tel.: 603 483 738.

VODOINSTALATÉR. Cirkva Miloslav, Tel: 602 861 402 

Vše s láskou – MOBILNÍ KADEŘNICTVÍ Lucie (do domu) 
Facebook: Vše s láskou – Mobilní kadeřnictví Lucie, T: 775 661 893

HODINOVÝ MANŽEL od sklepa po střechu, stavař-praxe 30  
roků, zednické pr., komíny, rekonstrukce koupelen, bytů, tesařské,  
montáž nábytku, pokrývačské, klempířské, truhlářské, zdr. instalace,  
výměna baterií, odpady, podlahy, drobné elektro, úpravy zahrad,  
výškové práce, ochrana proti holubům a vlaštovkám, pr. mot. pilou,  
přeprava dodávkou. Tel: 603 510 009, bambussip@volny.cz

REKONSTRUKCE bytových jader, koupelen, interiérů na klíč.  
Práce zednické, obkladačské, instalatérské, sádrokartonářské, malířské. 
Osobní přístup, spolehlivost. T: 777 141 165, 773 518 654.

KADEŘNICKÉ služby do domu. Tel. 605 553 207, illy9@email.cz

Koupím chalupu nebo pozemek do 60 km od Brna. Tel: 725087561

Koupím byt na investici. Hotovost. Tel: 722326448

PRODÁM JABLKA 8 Kč/kg, Tel: 605 176 750

DOPRAVA PRO SENIORY – odvoz k lékaři, na nákup apod. 
P. Zouhar, Tel: 736 701 319, www.dopravaproseniory.cz

NABÍZÍME PRÁCI Obchodní asistent/ka, na plný úvazek,  
požadujeme min. SŠ, znalost ekonomického SW, znalost AJ, nástup  
od 1. 2. 2023, kontakt PROVENDIA s.r.o. A1 PARK Hlavní 108,  
664 31 Lelekovice, CV na email: sedlacek@provendia.eu

+420 602 568 693

Poradenství

v oblasti realit a bydlení

Galina Suchánková

odhad CENY nemovitosti

snadno a ZDARMA
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Poslední listopadový den loňského roku 
skončilo hlasování, které určilo vítězné nápady 
6. ročníku participativního rozpočtu Dáme 
na vás. Celkem 13  123 Brňanů svými hlasy 
rozhodlo, že si přejí realizovat tyto projekty: 
NEBÝT NA TO SAMA – Ženy v  onko léčbě, 
Onkologicky léčené děti v Brně – II., Klubovny 
pro děti i seniory v  Medlánkách, Stromy II, 
Dětské hřiště AKÁTKY, Activity Park BRNOcity 
a Chodník z Anthroposu do Nového Lískovce.

O zájmu Brňanů podpořit děti i dospělé 
nejen během náročné onkologické léčby, 
ale také v  průběhu následujícího období, 
které rovněž není pro onkologické pacienty 
a  pacientky snadné, svědčí první dva vítězné 
projekty, jež jsou pokračováním úspěšných 
projektů z minulých ročníků.

Klubovny pro děti i seniory v  Medlánkách 
umožní rozšířit volnočasové aktivity pro děti. 
Současně zde najdou místo pro scházení i 
medlánečtí senioři, kteří uvítají nové prostory 

pro svou činnost v docházkové vzdálenosti od 
svého bydliště. 

Cílem projektu Stromy II je navázat na 
úspěšný projekt z 3. ročníku participativního 
rozpočtu Stromy pro život a  pomocí výsadby 
několika set stromů přispět ke zlepšení kvality 
ovzduší, půdy, vody i života obyvatel Brna. 

Mraveniště, Veverčí stezka a  Jezevčí brloh 
jsou části vítězného projektu Dětské hřiště 
AKÁTKY, který chce zatraktivnit a  zlepšit 
stávající hřiště v  lesoparku mezi Židenicemi 
a Vinohrady.

Lákavé hřiště zejména pro děti školního 
věku s  lezeckým balvanem, balanční a  ruč-
kovací dráhou, skluzavkami, zemními tram-
polínami, to vše, a  ještě další originální herní 
prvky nabídne projekt Activity Park BRNOcity  
v brněnských Bosonohách.

Na pohodlí a  bezpečnost chodců myslí 
sedmý vítězný nápad z  6. ročníku s  názvem 
Chodník z  Anthroposu do Nového Lískovce, 

jehož cílem je vybudování chodníku podél 
stávající komunikace mezi zastávkami 
Anthropos a Lesní.

Díky participativnímu rozpočtu bylo od 
jeho počátku v  roce 2017 dokončeno již 35 
projektů za 63 milionů korun a u dalších téměř 
tří desítek projektů probíhá realizace. Všechny 
tyto nápady jsou vylepšeními, která si přáli 
a odhlasovali sami občané Brna. 

„Mám radost z  trvajícího zájmu Brňanů o 
projekty i hlasování v participativním rozpočtu 
Dáme na vás. Chtěl bych poděkovat všem, 
kteří dali svoje hlasy finálovým projektům, 
a  samozřejmě i navrhovatelům za jejich 
aktivitu,“ uvedl Marco Banti, vedoucí Odboru 
participace Magistrátu města Brna.

Se všemi vítěznými projekty se Brňané 
mohou seznámit na webových stránkách paro.
damenavas.cz.

Děkujeme všem, kteří se zapojili do hlaso-
vání v participativním rozpočtu a rozhodli, jaké 
projekty město zrealizuje!

Tým Dáme na vás 
Mgr. Veronika Singrová

Eliška Podzimková a její Malý princ 
v Moravském zemském muzeu

Zažijte legendární klasiku Antoina de Saint-Exupéryho jinak, 
ve výjimečné interaktivní instalaci s rozšířenou realitou světově 
uznávané multimediální umělkyně Elišky Podzimkové. Výstava 
probíhá v Dietrichsteinském paláci na Zelném trhu 8 až do 5. března 
2023.

Eliška Podzimková vytvořila kouzelný svět Malého prince, který působí 
nejen na oči, ale i na další lidské smysly. Nabízí návštěvníkům možnost 
opustit každodenní realitu a  alespoň na chvíli se vrátit do dětství.  
A stejně jako v knížce, tak i obrazy na výstavě pro každého diváka magicky 
ožijí. Ve starém stanu můžete vytvořit stínohru s loutkami nebo odvážně 
vnořit ruce do obrovského mechového vejce. Najdete a ohmatáte ukryté 
zvířátko, které zkusíte nakreslit. Pro Brno Eliška připravila nové kreativní 
stanoviště, kde si budou moci návštěvníci sami dotvořit jednu z  jejích 
fotografií. A pozor – smát se nahlas je dovoleno!

Moravské zemské muzeum

Brno zná vítězné projekty participativního 
rozpočtu na rok 2022

Muzejní odpoledne s tradičním 
loutkovým divadlem 

Moravské zemské muzeum připravuje dne 11. února 2023 od 
14.00 hodin v  Paláci šlechtičen na Kobližné ulici 1 Muzejní odpoledne 
s tradičním loutkovým divadlem.

V  průběhu odpoledne se návštěvníkům představí dva divadelní 
soubory, Teatro Pimprle z  České republiky s atraktivní Isabelou 
Ultramarine, loutkomalířkou, která pro vděčné publikum kouzlí barevné 
obrázky, a Teatro Carnevalo ze Slovenska v představení plném komických 
výstupů Kašpárka, čertů a dalších známých postaviček. Autor expozice 
Loutkářské umění Jaroslav Blecha spolu se svým slovenským kolegou 
Jurajem Hamarem povypráví o tradičních, zejména tzv. varietních neboli 
akrobatických loutkách, které také oba publiku předvedou v  akci za 
doprovodu stylové heligonky. Na závěr si děti mohou pohrát s loutkami 
v herně, vybarvit si a odnést domů omalovánku či vystřihovánku. 

Moravské zemské muzeum      
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Sportovec Řečkovic a Mokré Hory  
– výzva k nominaci za rok 2022 

Do 28. února 2023 můžete nominovat tři sportovce a jednoho trenéra, 
funkcionáře či družstvo v  rámci tradiční ankety naší městské části 
Sportovec roku 2022. Svoje nominace posílejte na  e-mailovou adresu: 
simonek@reckovice.brno.cz nebo boreckype@gmail.com. Podmínkou 
nominace je trvalé bydliště v  Řečkovicích a  Mokré Hoře nebo klubová 
příslušnost k  oddílu, který zde svoji činnost provozuje. Slavnostní 
vyhlášení oblíbené ankety se uskuteční 24. března. 

Petr Bořecký, radní MČ

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ / SPORT
Zpravodaj MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora
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Kam vyrazit za sportem?
Sportovní program na ÚNOR:

Městský areál – Vodova a Srbská
Basketbal – KOOPERATIVA NBL (STAREZ aréna – velká hala) 
4. 2.   Basket Brno : Kolín 18:00 hod. 
aktuálně na: www.basketbrno.cz

Volejbal – extraliga žen (STAREZ aréna – velká hala) 
11. 2.   VKKP Brno : Olymp Praha 17:00 hod. 
25. 2.   VKKP Brno : Šelmy Brno 17:00 hod. 
aktuálně na: www.vkkpbrno.cz

Futsal – 1. liga mužů (STAREZ aréna - velká hala) 
3. 2.   HELAS Brno : Plzeň 19:30 hod. 
17. 2.   HELAS Brno : Vysoké Mýto 19:30 hod. 
24. 2.   HELAS Brno : Chrudim 20:00 hod. 
aktuálně na: www.helasbrno.cz

Házená – extraliga mužů (STAREZ aréna – malá hala) 
1. 2.   SKKP Brno : Zubří 17:00 hod. 
11. 2.   SKKP Brno : Karviná 17:00 hod. 
22. 2.   SKKP Brno : Lovosice 17:00 hod. 
25. 2.   SKKP Brno : Jičín 19:00 hod. 
aktuálně na: www.handballbrno.cz

Fotbal – 1. liga mužů (ADAX INVEST Arena Srbská) 
5. 2.   Zbrojovka Brno : Viktoria Plzeň 15:00 hod. 
18. 2.   Zbrojovka Brno : Baník Ostrava 15:00 hod. 
aktuálně na: www.fczbrno.cz

Termínovou listinu na měsíc BŘEZEN zasílejte nejpozději do 10. 2. 2023  
na adresu foltyn.r@volny.cz.

Richard Foltýn, člen Rady, Zastupitelstva a sportovně-školské komise  
MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora

 

PPŘŘIIJJĎĎTTEE  DDOO  AARREEÁÁLLUU  SSII  UUŽŽÍÍTT  OODDPPOOLLEEDDNNEE  
VV  PPŘŘÍÍRROODDĚĚ 
 
. opéct špekáček a posedět u ohně 
. projít se naučnou stezkou    
 
Po celou dobu bude otevřen náš „lesní bar“, kde si zakoupíte  
špekáčky, čaj, grog a jiné dobroty.   
K prodeji i zvěřinové mražené balíčky. 
 

Děkujeme, že nákupem podpoříte areál a nebudete konzumovat vlastní potraviny.   

 
VSTUP ZDARMA 
 

INFO: SPIRUDOVA@LESYMB.CZ 
TEL.: +420 601 175 484 

WWW.LESYMB.CZ 

V SOBOTU 14.1., 11.2. a 4.3.2023  
OD 14:00 DO 18:00 HODIN 

DO LESNÍHO AREÁLU U MRAVENCE LESÍKA  
V BRNĚ-ŘEČKOVICÍCH 
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PRO TISKÁRNU V ŘEČKOVICÍCH  
HLEDÁME PRACOVNÍKY DO VÝROBY:

KNIHAŘKA  obsluha V1 linky a falcování

TISKAŘ  tisk na ofsetovém stroji Heidelberg, obsluha 
výsekového automatu KAMA

ZAMĚSTNANCE DO KARTONÁŽE  příprava a obsluha 
příklopových výseků a výsekového automatu
Nástup možný ihned.
Místo výkonu práce: Řečkovice (v blízkosti MHD a vlak. nádraží)
Životopisy můžete zasílat na email: info@gill.cz 
Telefonický kontakt: +420 739 145 832

  Gill, s.r.o. | Hapalova 42a | Brno-Řečkovice | www.gill.cz

Odbor KČT Moravská Slavia Řečkovice
pod záštitou městské části Brno-Řečkovice a Mokrá Hora 

pořádá

ve dnech 24. – 25. 2. 2023
21. ročník mezinárodního dálkového 

pochodu IVV

ČERNOHORSKÉ 
ŠLÁPOTY

Start a cíl: Palackého nám. 9a, Brno-Řečkovice  
(bývalý pivovar)
24. 2. – trasa 106 km, start ve 20.00 hod., 
25. 2. – trasy 4, 8, 14, 24, 34, 45, 54 km,  
start 7.00–11.00 hod., krátké trasy do 14.00 hod.
Ukončení pochodu: 25. 2. ve 20.00 hodin
Každý účastník obdrží na startu mapku tras  
a v cíli účastnický list. Občerstvení zajištěno.
Startovné: děti do 6 let zdarma, děti do 15 let 20 Kč,  
ostatní 40 Kč, 100 km – 80 Kč.
K dispozici razítko pochodu, razítko IVV a razítko 
200, odznak pochodu, buton pochodu, turistická 
vizitka.
Informace: 606 276 185, pokorny.mvdr@centrum.cz, 
www.kct.cz

Za podporu děkujeme MČ Brno-Řečkovice  
a Mokrá Hora.



ŘEČ, zpravodaj MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora, periodický tisk územního samosprávného celku, vychází 1x měsíčně, červenec a  srpen vychází jako dvojčíslo. Vydává MČ Brno-Řečkovice a Mokrá Hora, 621 00 Brno, 
Palackého nám. 11, IČ 44992785, www.reckovice.cz, tel. 541 421 712. Redigovala: Dana Filipi. Povoleno MK ČR E 12117. Tisk Gill, s.r.o., www.gill.cz. Redakce si vyhrazuje právo příspěvky podle potřeby zkrátit, případně 
stylisticky upravit. Za věcnou správnost odpovídá autor. Příspěvky odevzdávejte v datové podobě na ÚMČ nebo zasílejte na adresu rec_zpravodaj@reckovice.brno.cz.  
Inzerci zasílejte na adresu sekr@reckovice.brno.cz. Nevyžádané příspěvky se nevracejí. Vydáno 1. 2. 2023 v Brně-Řečkovicích. Uzávěrka příštího čísla je 15. 2. 2023. Zdarma. 
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